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گروه اقتصادی - وزیر تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی، بــا بیان اینکه 
اقدامــات صورت گرفتــه در حوزه 
اشــتغال به رفع مطلق و نســبی فقر 
از جامعه کمــک می کند و به علاوه 
موجب افزایش بهره وری نیز خواهد 
شد،گفت: دولت ســیزدهم نیز تمام 
تلاش خــود را به کار گرفته تا دیگر 
فقر مطلق در جامعه نباشد و فقر نسبی 

نیز به کمترین حد برسد.
در  مرتضــوی  ســیدصولت 
»همایش ملی راهبران اشتغال« گفت: 
کمیتــه امداد تمام تــلاش خود را بر 
پیگیری منویات رهبر انقلاب متمرکز 

کرده است.
وی با بیان اینکه برای رفع مشکل 
بیکاری و اشتغال باید قرارگاه تشکیل 
شــود، افزود: بررســی فعالیت های 
کمیته امداد حاکی از آن است که این 
قرارگاه امروز به عالی ترین شکل در 

این نهاد ایجاد شده است.
مرتضوی بــا تمجید از راهبران 

اشــتغال کمیته امداد، بیان کرد: بدون 
شــک کســانی که وظیفــه راهبری 
اشــتغال در کمیتــه امــداد دارند را 
می توان فرماندهان قرارگاه اشــتغال 

دانست.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
اظهار کرد: قطعا باید تمام امکانات را 
برای توســعه کارآفرینی در کشــور 
بســیج کنیم، زیرا این اقدام بستری را 
برای رونق اقتصادی و ایجاد آرامش 

اجتماعی فراهم می کند.
مرتضوی، توانمندسازی نیروی 
کار را زیربنــای ارتقــای بهره وری 
دانست و تاکید کرد: باید فرآیندهای 
منجر بــه تولید را کوتــاه کنیم و در 
عین حــال تلاش کنیم بــا کمترین 
هزینــه به بالاتریــن درآمد در حوزه 
اقتصاد برسیم. وی با تاکید بر اهمیت 

کارآمــوزی و مهارت افزایی گفت: 
لازم اســت در حــوزه کارآفرینی از 
فضــای ســنتی خــارج و در جهان 

دانش بنیان کارها را پیش ببریم.
مرتضــوی در بخــش دیگری 
از ســخنان خود تصریــح کرد: قطعا 
بخشی از کارها از دریچه کلاس های 
آموزشی پیش می رود، اما واقعیت امر 
این اســت که بستر اینترنت و فضای 
مجازی را نبایــد نادیده بگیریم و بر 

اساس علم روز پیش برویم.
وی گفت: اشــتغال ســرگرمی 
نیســت، بلکه پایه مهمی در امر تولید 
است. تولید موثر نیز یکی از پایه های 
اساسی در بحث رشد اقتصادی است 
که از طریق آن می توان تمام وابستگی 
کشور به بیرون مرزها را برطرف کرد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

ضمن تاکید بر ایجاد یک میلیون شغل 
در ســال جاری، عنوان کرد: دولت 
سیزدهم طبق وعده خود یک میلیون 
شغل را پیش از پایان سال ایجاد کرد.

مرتضوی بیان کرد: لازم اســت 
یک تجدید نظر جدی در فرآیندهای 
ایجاد اشــتغال انجام شــود تا ضمن 
کوتاه شدن زمان برای اخذ مجوزها، 
به توســعه پایدار مشــاغل نیز کمک 

شود.
وی تمرکــز بر اتمام پروژه های 
نیمه تمــام و توجه بــه مناطق کمتر 
توسعه یافته را از اولویت های دولت 
سیزدهم برشــمرد و افزود: برخی از 
پروژه ها نیمه تمام و بر زمین مانده این 
ظرفیت را دارد تا ضمن تکمیل آنها، 
چرخه تولید و اشتغال را تقویت کرد. 

مرتضــوی ضمــن اشــاره به 

حمایت هــای دولت از طریق اعطای 
یارانه تولید و خرید تضمینی، اظهار 
کرد: توجه به مقولــه کارآفرینی نیز 
از جملــه مواردی اســت که در ذیل 
سیاســت های حمایتــی دولت قرار 

دارد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با ارائه آماری در حوزه اشتغال، اضافه 
کرد: پایش های صورت گرفته نشان 
می دهد که در بخش صنعت، بازرگانی 
و همچنین خدمات، افزایش اشتغال 
رخ داده است اما متاسفانه شاهد افت 
اشتغال در حوزه کشاورزی بوده ایم.

وی گفــت: موضوع زیســت 
بوم هــای گردشــگری در مناطــق 
روســتایی از جمله مواردی است که 
می تواند با جذب توریســت، تصویر 
غلط ارائه شده از ایران در رسانه های 

خارجی را تغییر دهد تا پروژه »ایران 
هراسی« را خنثی کنیم.

مرتضــوی خاطرنشــان کرد: 
اقدامــات صورت گرفتــه در حوزه 
اشــتغال به رفع مطلق و نســبی فقر 
از جامعه کمــک می کند و به علاوه 
موجب افزایش بهره وری نیز خواهد 
شــد. دولت سیزدهم نیز تمام تلاش 
خود را به کار گرفته تا دیگر فقر مطلق 
در جامعه نباشــد و فقر نسبی نیز به 

کمترین حد برسد.

وزیر رفاه اعلام کرد:

تشـکیل قـرارگاه رفـع بیـکاری

گروه اقتصادی -  خانه های نقلی و یا متراژ پایین در یکی دوسال گذشته همزمان 
با تغییر قیمت در بازار مسکن این روزها به گفته بسیاری از مشاوران املاک کشور 
خواهان بسیار زیادی برای خرید پیدا کرده است. این روز ها با نزدیک شدن به انتهای 
سال بسیاری از متقاضیان مسکن  به سمت بازار خرید می روند چرا که تصور بسیاری 
از افراد از آینده بازار مسکن بعد از عید همراه  با تگرانی است و ترجیح می دهند که 
پیش از شروع سال اقدام به خرید ملک کنند. براساس این گزارش این در حالی است 
که  طبق آمار های مرکز آمار حداقل میانگین قیمت خرید مسکن به متری ۵۴ میلیون 
تومان رسیده است، بنابراین خرید حتی یک واحد نقلی ۳۰ متری در منطقه جنوب 
یا متوسط تهران نیاز به ۸۰۰ تا یک میلیارد تومان سرمایه دارد. براساس این گزارش 
به گفته بسیاری از مشاوران املاک در تهران با توجه به رشد قیمت ملک در کشور 
بسیاری از خریداران مسکن که  تمایل به خرید ملک دارند و سرمایه اندکی هم از 
طریق تســهیلات خرید مسکن به دست آورده اند به دنبال ملک های نقلی هستند 
چرا که در حال حاضر با سرمایه کمتر از یک میلیارد تومان امکان خرید مسکن در 
تهران حتی مناطق جنوبی تهران هم وجود ندارد و افراد هم که ســرمایه ای بیش از 
این میزان را ندارند بنابراین برای از بین نرفتن سرمایه های خود به دنبال واحد های 
نقلی هستند. در همین رابطه قیومی یکی از مشاوران املاک در منطقه جنوب تهران به 
باشگاه خبرنگاران گفت: در حال حاضر بازار مسکن واحد های نقلی در تهران بسیار 
داغ شده و حتی در برخی از محله ها هم شاهد آن هستیم که متقاضایان و طرفداران 
واحد های نقلی از واحد های با متراژ های بیش از ۱۰۰ متر بسیار بیشتر است و همین 
خود باعث شده که ارزش ملک بیشتر شود. او می گوید: بسیاری از متقاضیان خرید 
ملک در حال حاضر مصرف کننده واقعی نیستند و در برخی از موارد شاهد آن هستیم 
که متقاضیان به دنبال سرمایه گذاری هستند که بتوانند در آینده از همین طریق اقدام 
به خرید یک ملک با متراژ بالاتر باشند. این مشاور املاک افزود: در برخی از موارد 
شــاهد آن هســتیم که یک فردی دارای ۳ فرزند است و به دنبال خرید یک ملک ۳۰ 
تا ۴۰ متری است و زمانی که از فرد سوال می شود برای سکونت لازم  داری در اکثر 
موارد اعلام می کنند که نه برای سرمایه گذاری خرید می کنیم تا یکی دوسال دیگر 
بتوانیم با پس انداز بیشتر و فروش ملک یک واحد ۵۰ متری برای سکونت بخریم. 
براساس این گزارش بررسی های میدانی هم حاکی از آن است که  یک واحد ۳۶ متری 
در منطقه نظام الملک یک میلیارد و ۷۹۰ میلیون تومان قیمت گذاری شده، همچنین 
یک واحد ۴۷ متری در منطقه اســتاد معین ســه میلیارد و ۱۹۰ میلیون تومان قیمت 
گذاری شده و یک واحد ۴۱ متری در منطقه جیحون ۲ میلیارد و ۲۵۰ میلیون تومان 
قیمت گذاری شده است.  همچنین بررسی های میدانی حاکی از آن است که میزان 
واحد های نقلی و در متراژ های بین ۴۰ تا ۶۰ متری در منطقه جیحون و سلسبیل در 
مقایسه با سایر مناطق بیشتر است و همین امر باعث شده که میزان خرید و فروش و 
معامله این واحد ها در این مناطق بسیار بیشتر شود.  حسینی یکی از متقاضیان خرید 
ملک گفت: در یک ماه گذشته که به دنبال خرید ملک با متراژ کوچک بودم  بسیاری 
از مناطق را بررسی کردم اما بیشترین تعداد واحد های کوچک متراژ با قیمت ها تقریبا 
مناسب را در منطقه سلسبیل و جیحون پیدا کرده ام. گفتنی است اوتادی عضو هیئت 
مدیره اتحادیه مشاوران املاک هم گفت: در حال حاضر روند بازار مسکن تا پایان 
سال تغییری نخواهد کرد، اما به نظر می رسد که با برابر با  نرخ تورم و به طور معمول 
هم بازار مسکن بعد از سال با تغییراتی ممکن است روبرو شود که همین امر باعث 
می شــود که تعداد متقاضیان در بازار مسکن پیش از عید بیشتر از سال جدید باشد. 
دولت باید برنامه تولیدی مسکن و حمایت از سازندگان و بخش خصوصی را بیشتر 
در دستور کار خود قرار دهد تا تغییراتی که در بازار مسکن ایجاد می شود بیشتر نباشد 
که زمینه ساز ایجاد مشکل برای  خریداران شود. براساس این گزارش با توجه به آنکه 
یکی از اولویت های دولت در حال حاضر ساخت مسکن به صورت ویلایی و یک 
طبقه است، اما در حال حاضر در بازار مسکن شاهد آن هستیم که بسیاری از متقاضیان 
این بازار به دنبال واحد های کوچک متراژ هســتند که همین امر باعث شــده که این 
بازار در بین مشاوران املاک تبدیل به خوش فروش ترین موارد مسکن به شمار آید.

بازار خرید و فروش نشان می دهد؛

طرفداران خانه های نقلی زیاد شدند

گــروه اقتصادی - هادی بیگی 
نژاد درباره مصوبه کمیســیون تلفیق 

مبنی بر الزام استفاده از کارت سوخت 
شخصی در سال ۱۴۰۲، بیان کرد: هر 

خودرویی که تولید می شود و یا اینکه 
در جامعه دســت به دست شده و فرد 

شــماره یک آن را به فرد شماره دو می 
فروشد، داری چندین مدرک است که 
شامل ســند خودرو، کارت خودرو، 
بیمه و کارت ســوخت می شود؛ هر 

خودرویی یک کارت سوخت دارد.
وی در ادامه با بیان اینکه زمانی که 
افــراد به جایگاه مراجعه می کنند باید 
با کارت سوخت خود سوخت گیری  
کنند اما اکنون عرف اینگونه نیست و 
اکثر مردم با کارت ســوخت جایگاه، 
سوخت گیری انجام می دهند، اظهار 
کرد: بر اساس مصوبه کمیسیون تلفیق 
بودجه ۱۴۰۲ ، دولت موظف شد برای 
سال آینده بستر را به نحوی فراهم کند 
که کارت ســوخت جایگاه صرفا در 
موارد اضطراری و فقط برای ۵ الی ۱۰ 
درصد جامعه مورد استفاده قرار گیرد، 
یعنی حدود ۹۵ درصد مردم کشــور 

حتما باید با کارت ســوخت متعلق به 
خودروی خود ســوخت گیری انجام 

دهند.
میــزان گــردش بنزین و 
گازوئیل در کشــور مشــخص 

خواهد شد
نماینده مــردم ملایر در مجلس 
شورای اسلامی، تصریح کرد: این کار 
باعث می شــود تا میزان گردش بنزین 
و گازوئیل در کشور مشخص و معلوم 
شــود هر فرد در چه شهری و در کدام 
پمپ بنزینی چه میزان سوخت استفاده 
می کند و و ســهم هر استان و هر شهر 
چقدر است؟ آنگاه می توان سیاست 
گذاری صحیحی در این حوزه داشت، 
از طــرف دیگر با این اقــدام جلوی 

قاچاق سوخت گرفته می شود.
از  درصــد قابــل توجهی 

سوخت قاچاق می شود
این عضــو کمیســیون انرژی 
مجلس در ادامه تاکید کرد: شــاهدیم 
یک خــودروی حمل ســوخت، در 
جایگاه های سوخت، گازوئیل یا بنزین 
خالــی می کنند اما فردا صبح مردم در 
صف ایستاده و بنزین گیر آنها نمی آید. 
حال سوال این است که چرا این اتفاق 
رخ می دهد؟ چون اســتفاده از کارت 
سوخت جایگاه سبب می شود تا افراد 
ناشــناس هرچقدر که می خواهند از 
بنزیــن یا گازوئیل برداشــت کنند و 
درصــد قابل توجهی از آن نیز قاچاق 

می شود.
این عضو کمیسیون تلفیق بودجه 
۱۴۰۲ افــزود: وقتی یــک بطری نیم 
لیتری آب را ۴ هزار تومان می خریم و 
۳ لیتر بنزین را نیز با همین قیمت تهیه 

می کنیم معلوم است که آنطور که باید 
برای بنزین ارزش قائل نمی شویم.

تخصیص سهمیه بنزین به 
خانوارهای فاقد خودرو اجباری 

نیست
بیگــی نــژاد در پایان با اشــاره 
بــه مصوبه کمیســیون تلفیــق مبنی 
بــر تخصیص بنزین بــه خانوارهای 
فاقد خودرو در ســال آتی، بیان کرد: 
بر اســاس این مصوبــه، دولت اگر 
خواســت و توانست زیرساخت لازم 
را فراهم کند مــی تواند به افراد فاقد 
خودرو نیز یارانه بنزین دهد. امروز در 
جامعه هرکسی که ماشین دارد و بیشتر 
از بنزین استفاده می کند، بیشتر از یارانه 
نیز اســتفاده کرده است. ما اگر بتوانیم 
به افراد فاقد خودرو نیز سهمیه بنزین 
دهیم این افراد می توانند سهمیه خود 
را به دولت یا سایر افراد بفروشند و این 
افراد نیــز از یارانه نفع خواهند برد اما 
این موضوع اجبار نیســت. اگر دولت 
بتواند این کار  را در سال ۱۴۰۲ انجام 

خواهد داد.
 ۳۵۰ هزار کارت ســوخت 
تا نیمه نخســت اسفند به دست 

متقاضیان می رسد
مدیر سامانه هوشمند سوخت نیز 
گفت: در حال حاضر خرید تراشه های 
کارت ســوخت انجام شده و به مرور 

در حال وارد شدن به کشور هستند.
محمــد صادقی مدیر ســامانه 
هوشمند سوخت گفت: امسال بیش از 
۳ میلیون و ۸۰۰ هزار تقاضای صدور 
کارت ســوخت جدید و المثنی ثبت 
شــده که بیش از ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار 
کارت سوخت تولید شده و در اختیار 

مردم قرار گرفته است.
به گفته او، همچنین از نیمه دوم 
آذر امسال صدور کارت های سوخت 
آغاز شــده و مابقی کارت ها که ۳۵۰ 
هزار عدد هســتند تا نیمه اول اسفند 
تولید و بــه متقاضیــان تحویل داده 

خواهد شد.
صادقــی در خصــوص تاخیر 
در رونــد ارســال کارت ســوخت 
متقاضیان گفت: متاسفانه در ماه های 
اخیر در روند واردات تراشــه کارت 
سوخت با مشکل مواجه بودیم، ولی 
در حال حاضر تامین تراشــه موجود 
در کارت های ســوخت برطرف شده 

است.
مدیر ســامانه هوشمند سوخت 
گفت: در حال حاضر خرید تراشه های 
کارت ســوخت انجام شده و به مرور 
در حال وارد شــدن به کشور هستند 
و امیدواریم ۳۵۰ هزار کارت سوخت 
باقی مانده تا نیمه نخست اسفندماه به 

دست متقاضیان برسد.

عضو کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۲ تشریح کرد:

فلسفه الزام افراد به استفاده از 
کارت سوخت شخصی چیست؟

یک عضو کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۲، گفت: بر اساس مصوبه کمیسیون تلفیق ۹۵ درصد افراد جامعه در سال آینده 
باید از کارت سوخت شخصی استفاده کنند و تنها در موارد ضروری امکان استفاده از کارت سوخت جایگاه وجود دارد.

 
گروه اقتصــادی - در حالی 
کــه در هفته های گذشــته افزایش 
قیمت خودسرانه چند برند خبرساز 
شــده بود، این روزهــا نه تنها خبری 
از بازگشــت قیمت های آنها به قبل 
نیست، بلکه برخی دیگر از شرکت ها 
نیز با افزایش نرخ ها، فهرست جدید 
قیمتــی بــرای تولیدات خــود ارائه 

کرده اند.
این روزها بــازار لوازم خانگی 
در رکــودی عمیق به ســر می برد و 
حتی نزدیک شدن به ایام پایانی سال 
نتوانسته یخ این بازار را بشکند. کسبه 
»امین حضور« و دیگر مراکز مهم بازار 
لوازم خانگی پایتخــت می گویند: با 
وجود نزدیک شــدن به شب عید که 
همه ســاله در این ایام به طور معمول 
شاهد رونق بازار بودیم، اما همچنان 
شاهد کمترین مراجعه از سوی مردم 
هستیم و به جز افرادی که لوازم خانگی 
منزل شان به ســرقت رفته یا به دنبال 

تهیه جهیزیه نوعروسان خود باشند، 
کسی برای خرید مراجعه نمی کند.

با وجود این رکود، اقدام برخی 
شــرکت ها به افزایش قیمت ها بدون 
کســب مجوزهای لازم از ســازمان 
حمایت و وزارت صمت ادامه داشته 
و نه تنها شــاهد بازگشت قیمت ها به 
قبل نیســتیم، بلکه هــر روز به تعداد 
شرکت هایی که فهرست های جدید 
قیمتــی بــرای تولیدات خــود ارائه 

می کنند، اضافه می شود.
»حسن پازوکی« رییس اتحادیه 
لوازم خانگی تهران در تازه ترین اظهار 
نظــر خود در این زمینــه گفت: اکثر 
تولیدکنندگان در ماه های اخیر بین پنج 
تا ۱۵ درصد افزایش قیمت )با یا بدون 
مجوز( داشته اند که با مقایسه فهرست 
قیمتی آنها که برای این اتحادیه ارسال 
می شود با قیمت های سال گذشته، به 

روشنی قابل مشاهده است.
وی افزود: در این مدت بیشترین 

افزایش قیمت مربوط به کولرسازان با 
۶۰ تا ۷۰ درصد افزایش بوده است و 
در سایر موارد اینکه گفته شده قیمت 
لوازم خانگی ۶۰ درصد افزایش یافته 

است، تکذیب می شود.
پازوکی اظهار داشت: این شرایط 
در حالی است که تولیدکننده می گوید 
همه مواد اولیه تولید لوازم خانگی از 
جملــه ورق فــولادی، محصولات 
پتروشیمی، رنگ، پلاستیک و نرخ ارز 
گران شده اســت، اما اگر تولیدکننده 
بخواهد افزایشــی برای محصولات 
خود داشته باشد، از زمان درخواست 
تا موافقــت احتمالی با افزایش نرخ، 
دست کم ۶ ماه به طول خواهد انجامید 

و در این مدت باید ضرر کند.
وی بیان داشــت: در این شرایط 

است که شاهد اعمال افزایش نرخ ها 
از ســوی تولیدکنندگان بدون کسب 
مجــوز از وزارت صمت و ســازمان 
حمایت هستیم، حال آنکه مردم فکر 
می کنند توزیع کنندگان و مغازه داران 

کالا را گران می فروشند.
از  محصــولات  عرضــه 
ســوی کارخانجات بــا قیمت 

خرده فروشی
در ایــن میان، عرضــه کالاها و 
محصولات از سوی تولیدکنندگان به 
قیمت خرده فروشی به فروشگاه ها و 
مغازه داران در روزهای گذشته مجددا 
خبرساز شد. به طوری که اتحادیه لوازم 
خانگی نیز از این وضعیت شاکی شد. 
»رحیمی« دبیر اتحادیه لوازم خانگی 
در ایــن زمینه می گویــد: در ماه های 

گذشته شــاهد عرضه تولیدکنندگان 
به قیمت های عمده فروشــی بودیم، 
پس از آن تخفیفات خود را برداشتند 
و سپس هزینه حمل را، اما امروز دارند 
محصولات را به قیمت مصرف کننده 
می فروشند و این شرایط هیچ مجالی 

برای کسبه نگذاشته است.
برخی کارشناســان با توجه به 
مسائل یاد شده در این گزارش، خطر 
گســترش OEM کاری در صنعت 

لوازم خانگی را هشدار داده اند.
OEM یعنی اینکه شــرکت ها 
به جــای خرید مواد اولیــه و تولید 
محصول کــه در شــرایط کنونی با 
دردســرهای زیادی روبه رو اســت، 
فرآیند تولید را به یک شرکت دوم که 
می تواند شرکتی چینی، ایرانی یا حتی 

شرکتی مســتقر در مرز باشد واگذار 
کــرده و فقط برند خود را بر محصول 
بچســبانند. به گفته آنان، با توجه به 
افزایش سرســام آور نرخ ارز و مواد 
اولیه از یک سو و اجازه ندادن وزارت 
صمت به افزایش قیمت محصولات 
نهایی، گســترش OEM کاری در 
لوازم خانگی در ســال آینده احتمال 
می رود. به نظر می رسد در این زمینه 
بازنگری در سیســتم قیمت گذاری 
costplus محصولات لوازم خانگی 
که خواسته فعالان این صنعت است، 

باید مورد بررسی قرار بگیرد.
در هفته های گذشــته، دبیرکل 
انجمن صنایــع لوازم خانگی ایران از 
ارســال نامه ای از سوی این اتحادیه 
به معــاون صنایع عمومــی وزارت 

صمــت خبر داده بود که در آن ضمن 
برشمردن مشکلات تولید، اعلام شد: 
موارد موجود در فرمول های محاسبه 
تعییــن قیمت لوازم خانگی توســط 
سازمان حمایت، با واقعیات موجود 

منطبق نیست.
»عباس هاشمی« با اشاره به عدم 
اطمینــان تولیدکنندگان از اســتمرار 
تامین مواد اولیه و یادآور شــدن نرخ 
تورم ۴۰ درصدی، تصریح کرد: تداوم 
تحریم ها سبب شــده تا هزینه های 
تولیدکنندگان بالا رفته، جریان تامین 
مــواد اولیه کند یا قطع شــود، نقل و 
انتقالات ارزی با ریســک و دشواری 
هــای خاص خــود همراه باشــد و 
شاهد قطع همکاری یا همکاری های 
محدود شرکای خارجی در فناوری، 
قالب های تولید، بازارهای صادراتی، 
آموزش و غیره و همچنین عدم اتصال 
سیستماتیک به شبکه جهانی تولید و 
تجارت باشــیم. این مقام صنفی ادامه  

داد: در کنــار این محدودیت ها، باید 
محدودیت منابع مالی و رفتار انقباضی 
بانک ها )که تامین سرمایه در گردش 
مورد نیاز واحدها را با مشکل مواجه 
کرده( را در نظر داشــت و در مجموه 
همه این موارد ســبب شده تا افزایش 
هزینه سرمایه گذاری ها در این صنعت 

را شاهد باشیم.
وی با اشــاره به خرید نقدی و با 
قیمــت جهانی مواد اولیه ای همچون 
فولاد، مــس، آلومینیوم، محصولات 
پتروشــیمی و غیــره از بورس کالا و 
قطع فروش اعتبــاری تولیدکنندگان 
این مواد، گفت: این در حالی اســت 
که تولیدکنندگان لوازم خانگی به دلیل 
رکود حاکم بر بازار، ناچار به فروش 
اعتباری و مدت دار محصولات خود 
هســتند و در این شــرایط شاهدیم 
واحدهــا ملزم به رعایت »قیمت های 
دســتوری« بــرای تولیــدات خود 

می شوند.

گروه اقتصادی - یک کارشناس 
اقتصــادی با بیــان اینکه بــه لحاظ 
کارشناســی دولتمردان در چند نوبت 
سعی کردند صنایع را اولویت گذاری 
کنند، گفت: اما کاری که می توان انجام 
داد این است که جایگاه دولت روشن 
شود و بعد سیاست های اقتصادی در 
چارچوب سیاست های رقابتی تعیین 
شود تا در این شرایط با حذف رانت ها، 
خــود به خود بخش هایی از اقتصاد و 
صنعت خودشان را نشان دهند و بعد 
دولت بتواند برای آنها سیاســت های 
تشــویقی در نظــر بگیــرد و از آنها 
حمایت کند تا بتوانند رشــد بیشتری 

داشته باشند.
حسین حقگو اظهار کرد: بحث 
تعیین اولویت هــای صنعتی از دوره 
مهدی غضنفری مطرح شد و جداول 
اولویت هــای صنعتی هم تهیه شــد. 
اولویــت اول هم خودرو بــود. این 
موضوع در دوره نعمت زاده ادامه پیدا 

کرده و تا همین اواخر هم مطرح بود.
به گفته وی این اولویت ها شامل 
خودرو، فولاد، پتروشــیمی، سیمان، 
کاشی و سرامیک و غیره بود. همچنین 
در این جداول میــزان تولید و برنامه 

ریزی تولید برای سال های بعد عنوان 
شده بود.

این کارشــناس اقتصادی ادامه 
داد: در آن مقطــع هم ســوال این بود 
که اولا تکنولــوژی کجای این برنامه 
ریزی اســت. ما با جهانی ســروکار 
داریــم که همــواره در حــال ارتقاء 
تکنولــوژی اســت و خیلــی از این 
صنایع دارای اولویت ممکن اســت تا 
چند ســال بعد اصلا به این شکل در 
جهان وجود نداشته باشند.به گفته وی 
موضوع دیگر این اســت که دولت تا 
چه نقطه ای می خواهد برای این صنایع 
تصمیــم بگیرد؟ آیا برای میزان تولید، 
نوع خودرو، رنگ خودرو و چیزهای 
دیگر هم تصمیم گیری می شود؟این 
در حالی است که خیلی از بنگاه های 
خصوصی هستند و تصمیم گیری از 
بالا برای آنها کار درستی نیست. ممکن 
اســت اصلًا بیش از حد تولید شوند و 

نتوانند آن را بفروشند.
چگونــه از صنایع حمایت 

کنیم، اما رانت تولید نکنیم؟
حقگو با بیان اینکه این نگاه غلط 
اســت، تصریح کــرد: در اقتصاد آزاد 
ثبات سیاستگذاری و فضای کسب و 

کار ســالم فراهم شده و دولت با ابزار 
تعرفــه و مالیــات می تواند در جهت 
رشــد صنایعی که در این بازار رقابتی 
فعالیت می کنند و خودشــان را بیشتر 
نشان می دهند، حمایت کند. این مدل 
حمایت ها دیگر رانت تولید نمی کند 
و صنایعی که بیشــتر تولیــد کنند از 
امکانات بیشتری برخوردار می شوند و 
می توانند پیشران اقتصاد کشور شوند.

به گفتــه وی در این چارچوب 
سیاســت گذار فقط رئــوس کلی را 
مشــخص می کنــد. مثــلًا در حوزه 
خــودرو برای همــکاری با یک برند 
داخلی و خارجی برنامه ریزی می کند 
یــا در حوزه لوازم خانگی برای ایجاد 
یک برند مطرح بــه جای واحدهای 
کوچــک تصمیم گیری کنــد. بر این 
اساس اگر دولت می خواهد در نقش 
سیاست گذار در پایین دست دخالت 
کند، سیاست های کلان را تعیین کند و 
از طریــق ابزار مالیات، تعرفه و تامین 
اجتماعی از بنگاه هایی که در راستای 
این سیاســت کلان حرکت می کنند، 
حمایت کند تا در نهایت نتیجه در بازار 

رقابتی مشخص شود.
حقگو با بیان اینکه از سال ۱۳۹۰ 

اولویت بندی صنایع شــروع شد، اما 
تاکنون هیچ کدام به نتیجه نرســیده، 
گفت: در دولت قبلی هم در معاونت 
برنامه ریــزی ۲۰ تا ۳۰ جلد کتاب به 
عنوان اســتراتژی برنامــه راهبردی 
صنعت و تجارت تهیه شــد و سعی 
شــد از روش های مختلف ثابت کنند 
فلان صنعت برتر است، اما در نهایت 
خودشــان اعتراف کردند که نتیجه ای 
ندارد. چــون در مقام دولت نمی توان 
این موضوع را تعییــن کرد و ممکن 
است یک صنعت کوچک اگر فضای 
مناسب در اختیار داشته باشد به مراتب 

رشد بیشتری داشته باشد.
کره چگونه از صنایع خود 

حمایت کرد؟
وی بــا اینکــه کــره در دهه ۸۰ 
اقداماتــی در زمینــه اولویت گذاری 
داشــت که در آن زمان تازه الگوهای 
توســعه در حال مشخص شدن بود، 
تصریــح کرد: اما کره در آن زمان همه 
سیاست های خود را در راستای توسعه 
صادرات تنظیم می کند. کره به صنایع 
الکترونیک خودرو و کشــتی سازی 
اولویت می دهد اما به این شکل نبوده 
کــه درباره جزئیات حکم کند. مزیت 

صنایع را نظام بازار تعیین می کند و کار 
بروکراتیک دولتی نیست. دولت باید 
فضای مناسب برای کسب و کارها از 
جملــه در بخش ارز، نرخ بهره و غیره 

فراهم کند.
حقگو با بیان اینکه در حال حاضر 
خودرو و فولاد از بین صنایع بیشترین 
سهم را در تولید ناخالص داخلی دارند، 
تصریح کرد: اما بررسی دقیق تر نشان 
می دهد علت حجم بالای این صنایع 
به ترتیب تعرفه و خوراک ارزان است. 
واقعیت این اســت که حتــی درباره 
صنعت پتروشیمی که به خاطر داشتن 
نفت و گاز، یک صنعت دارای مزیت 
در نظر گرفته می شــود حقیقت چیز 
دیگری اســت، چراکه ژاپن با وجود 
اینکــه منابع ایران را نــدارد صادرات 
بیشــتری در این بخش دارد. بنابراین 
مزیت رقابتی در بازار متناسب با بحران 

های سیاست گذاری می شود وگرنه 
ایران بهترین منابع زیرزمینی و نیروی 
کار ارزان را دارد، امــا همچنان تولید 
فولاد و پتروشــیمی در موارد زیادی 

قابل رقابت نیست.
وی افــزود: بنابرایــن به لحاظ 
کارشناســی دولتمردان در چند نوبت 
سعی کردند صنایع را اولویت گذاری 
کنند، اما به لحاظ کارشناسی کاری که 
می توان انجام داد این است که جایگاه 
دولت روشن شود و بعد سیاست های 
اقتصادی در چارچوب سیاست های 
رقابتی تعیین شود. اگر رانت ها حذف 
شــود، خود به خــود بخش هایی از 
اقتصاد و صنعت خودشــان را نشان 
خواهند داد و بعد دولت می تواند برای 
آنها سیاست های تشویقی در نظر بگیرد 
و از آنها حمایت کند تا بتوانند رشــد 

بیشتری داشته باشند.

افزایش قیمت ها در بازار لوازم خانگی؛

عرضه تولیدکنندگان به قیمت خرده فروشی

حقگو کارشناس اقتصادی پاسخ داد:

چگونه از صنایع حمایت کنیم، اما رانت تولید نکنیم؟

اقتصادی

 بر اســاس این مصوبه، دولت اگر خواســت و توانست زیرســاخت لازم را فراهم کند می 
تواند به افراد فاقد خودرو نیز یارانه بنزین دهد. امروز در جامعه هرکســی که ماشــین 
دارد و بیشــتر از بنزین اســتفاده می کند، بیشتر از یارانه نیز اســتفاده کرده است. ما 
اگــر بتوانیم به افراد فاقد خودرو نیز ســهمیه بنزین دهیم این افراد می توانند ســهمیه 
خود را به دولت یا ســایر افراد بفروشــند و این افراد نیز از یارانــه نفع خواهند برد اما 
این موضوع اجبار نیســت. اگر دولت بتواند این کار  را در ســال ۱۴۰۲ انجام خواهد داد.
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